
עבדך ערב את הנער

צ’ק פתוח

אתם מכירים מישהו שהיה מוכן לחתום על צ'ק עם 
סכום פתוח? אפילו ערבות על דירה יש לה גבול: מיליון 
שקל, שני מיליון; אבל בצ'ק פתוח – השמיים הם הגבול...

אז אני רוצה להגיד לכם שכולכם חותמים בכל יום 
על צ'ק פתוח.

לפני התפילה אתם אומרים "הריני מקבל עלי מצוות 
עשה של ואהבת לרעך כמוך" – אתם יודעים בכלל מה זה 
אומר? מה אתם מקבלים עליכם? על מה אתם חותמים?

ואני לא מדבר על אלה שגם מוסיפים: "והריני אוהב כל 
אחד מבני ישראל כנפשי ומאודי" – אלה בכלל הסתבכו...

בואו נדבר רק על הצ'ק ה"קטן". אתם מבינים מה 
זה אומר מצוות עשה של "ואהבת לרעך כמוך"? איך 
אפשר לאהוב כל יהודי, ועוד כמוך, כמו שאתה אוהב 

את עצמך?!

על מה אתה חותם

אני לא הולך לפרט כאן הכול, אבל נתבונן על קצה 
המזלג מה זה אומר "לאהוב כל יהודי כמוך":

"ואהבת לרעך כמוך" זה אומר קודם כול לקיים את 
כל המצוות שבין אדם לחברו בשלימות. זה ברור. זה 
אומר לא לשנוא שום יהודי, ולא להקפיד, ולא לדבר לשון 
הרע ורכילות, לא לקנא, לא לרמות, לא לגעת בפרוטה 

של החבר, והרשימה עוד ארוכה מאוד...

רק מה שאמר הלל הזקן: "מה ששנוא עליך אל תעשה 
לחברך" – זו כבר משימה כמעט בלתי אפשרית. מה 
שאתה לא אוהב שיעשו לך, מה שהיה מצער אותך – אל 
תעשה לשום יהודי. אל תזיק, אל תזרוק לכלוך ברחוב, 
אל תחסום, אל תצפור, אל תעקוף בתור, אל תרים את 
הקול, אל תזלזל, אל תאשים, אל תשפיל, אל תקלל, 

אל תצעק על יהודי, אל תדחוף, ובמחילה מכבודכם, 
גם תנקה אחריך גם בבית הכיסא ועוד ועוד...

וזה כולל כמובן גם את כל המידות הטובות. תחשוב איך 
אתה מרגיש שלא מכירים לך טובה וכל שכן שמתנהגים 
כלפיך בכפיות טובה, איזה צער אתה חווה – ואל תעשה 
את זה לאף אחד אלא תכיר טובה לכל יהודי. זה עצמו 

– זו כבר עבודה גדולה בחיים.

וכמובן, לאהוב כל יהודי כמוני – זה אומר לא רק לא 
להזיק ולא לצער ולא לעשות דברים רעים, אלא זה 
בוודאי אומר גם לעשות פעולות חיוביות כמו לתת 
ולהעניק, ולהשפיע, להתייחס, לכבד, לחייך, לתת צדקה, 
לעזור, לוותר מזמנך, מממונך, מכוחותיך עבור הזולת, 
להתפלל באריכות על החבר ועל כל עם ישראל. ושימו 
לב: "כמוך" כמו שהיית נותן לעצמך, כמו שהיית עושה 

בשביל הילד שלך.

קבלת כל התורה כולה

בחודשים האחרונים התחלתי מהלך של דרשות 
וחיזוקים וקבלות מעשיות לעורר את אחינו בני ישראל 
לתפילה על עם ישראל שיזכו לאהבת ישראל. במהלך 
העבודה והתפילה על אהבת ישראל נחשפתי למקורות 
נוספים והתחדש לי שלאהוב כל יהודי כמוני זה גם 

הרבה יותר מכך.

"לאהוב כל יהודי" זה אומר לקבל על עצמך גם את 
כל המצוות שבין אדם למקום. כי על כל עבירה שלך, 
כל עם ישראל סובלים, כי "כל ישראל ערבים זה לזה". 
האם אתה היית מוכן לסבול בשביל עבירה של מישהו 
אחר? האם היית מוכן לשלם קנס על עבירה שלא 
עברת, או לשבת בכלא על פשע שחבר שלך ביצע? 
מובן שלא. אז אל תעשה שום עבירה כדי שלא תגרום 

סבל לשום יהודי וכל שכן לכלל ישראל.

אם כן תסביר לי בבקשה איך אתה ככה מתחייב 
"הריני מקבל על עצמי", בלי לחשוב על מה שאתה 
אומר? איך אתה חותם על מסמך כל כך מחייב ולוקח 
על עצמך כזאת התחייבות, בלי להבין מה אתה עושה?!

אתה צריך להפנים שכשאתה אומר "הריני מקבל עלי" 
אתה בעצם מתחייב לכל יהודי, ואתה מתחייב לשנות 
את כל מהלך החיים שלך את כל המחשבות הדיבורים 
והמעשים שלך ואפילו את הרגשות שלך – זה כבר 
הרבה יותר משמעותי, הרבה יותר רציני מאיזה "רצון 

כללי" להיות אדם טוב יותר ומוסרי יותר.

מדובר בשינוי עמוק וקיום כל התורה כולה!

מה עושים?

כשהתעוררתי והתבוננתי והבנתי את הנקודה הזאת – 
זה היה עבורי זעזוע גדול באופן אישי. תמיד השתדלתי 
להיות טוב ולעשות טוב ואפילו להתפלל על עם ישראל, 
אבל זה היה מצד המידות הטובות, מצד שתפסתי את 

זה כדבר טוב מאוד, כהנהגה מוסרית.

אבל מאז שאני זוכה להתפלל בכל יום על עם ישראל 
שיזכו לאהבת ישראל ועובד ולומד ומלמד את הנושא 
– פתאום הכתה בי ההכרה שזה לא "דבר טוב", זו לא 
"תוספת נחמדה" ליהדות, אלה לא "ציצים ופרחים" 
וקישוטים לתורה; אלא זה חיוב גמור, וזו כל התורה 
כולה, וזה העיקר והלב של התורה, וזו כל מהות ותיקון 
האדם, וזה צ'ק שאני חתום עליו ומחדש את החתימה 
עליו בכל יום ויום, וזה דבר מחייב שמחייב אותי בחיוב 
גמור ואין לי שום דרך לברוח אפילו מסעיף קטן מהחיוב 

הזה ואני באמת לא עושה טובה לאף אחד.

עכשיו השאלה הגדולה היא איך לקיים וליישם, איך 
להוציא מהכוח אל הפועל, איך נזכה להפוך לאוהבי 

ישראל גדולים יותר?

אחים אהובים, "לאהוב את עם ישראל באמת" זה 
אומר להתפלל בכל יום ויום על כל עם ישראל שיזכו 

לאהבת ישראל.
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שאלות שנשאלו בקו ההלכה

האם מותר לקרוא תהילים בלילה, ומה הדין 
לקרוא תהילים “בין השמשות” דהיינו אחר 

השקיעה וקודם הכוכבים?

לכתחילה אין לקרוא תהילים בלילה כלל. 
שו”ת רב פעלים )חלק ב’ סימן ב’( יביע אומר )חלק ו’ 

אורח חיים סימן ל’(. ויש להימנע מאמירת 

תהילים מהשקיעה אף שעוד לא 
הגיע זמן צאת הכוכבים. )שו”ת אמרי 

אליהו סימן ל”ה(. ובעת צרה כגון לצורך 

אשה המקשה ללדת או לצורך חולה 
וכדומה מותר לקרוא אף לכתחילה. )ציץ 

אליעזר חלק ח’ סימן ב’(.

כידוע שיש מעלה גדולה להתפלל בברית 
מילה בשעה שהתינוק בוכה, מה הדין בברית 
המתקיימת בשבת, האם יהיה מותר לבקש 

בקשות אישיות כאשר התינוק בוכה?

מובא בספרים הקדושים על מעלת בכי התינוק בשעת 
המילה, שקולו עולה לשמים בלי מונע ובלי שום קליפה, 
ולכן יכול כל אדם לכוון אז בעת צרותיו, שיתפלל בעת 

שהתינוק בוכה. עוללות אפרים )מאמר ת”ע(. אמנם בשבת ישנו 
איסור לבקש צרכיו כפי המבואר בירושלמי )שבת פרק 
ט”ו הלכה ג’( ולכן נראה שיקפיד לבקש בקשות רוחניות 

בלבד. כך פסק הרה”ג אושרי אזולאי שליט”א ודייק כן מכמה פוסקים )שו”ת 
משנת יוסף חלק ו’ סימן פ”ג, הליכות שלמה תפילה, עמוד רי”ג ועוד(.

אדם שעשה ניתוח קיצור קיבה, 
ומחמת כך אינו מסוגל לאכול 
הרבה, שבאכילה מועטת מרגיש 
שובע, אם אכל פת פחות מכזית 
האם יכול לברך ברכת המזון כי אכל 
שיעור שביעה, או שמכיון שאכל פחות 

מכזית לא יברך?

נחלקו הפוסקים בזה, יש אומרים שאם הוא מגיע 
לשביעה צריך לברך ברכת המזון אף אם אכל פחות 
מכזית, משום שכאשר אדם שבע הוא חייב לברך מן 
התורה שנאמר “ואכלת ושבעת ובירכת”, ומה שאמרו 
שצריך לאכול כזית כדי לברך היינו כאשר אינו שבע 
מאכילתו שאז צריך לאכול לפחות כזית, אבל אם שבע 
מאכילתו מברך אף בפחות מכזית. שו”ת חתם סופר )אורח חיים 

סימן מ”ט( ושו”ת שבט הלוי )חלק ד’ סימן כ”ב(. אמנם עי’ בשעה”צ 

)שם סק”י( מה שפקפק בזה, וכן נקט בשו”ת אמרי בינה 

)או”ח סימן ט”ו( שגם באופן ששבע אין לברך אם לא אכל 

כזית, וכן הובא בשם הגרש”ז אויערבאך זצ”ל )נשמת אברהם 
סק”א( שאין לברך אם לא אכל כזית, וכך אנו נוקטים 

להלכה משום ספק ברכות להקל.

פלפל חריף שנחתך בסכין בשרי האם נהפך 
להיות בשרי שצריך להמתין שש שעות 

אחר אכילתו?

נפסק בשלחן ערוך )יורה דעה סימן צ”ו סעיף א’( שדבר חריף 
שחתכוהו בסכין בשרי אסור לאכלו עם חלב, ודינו כדבר 
שהוא ב”חזקת בשרי” שמותר מיד אחר אכילתו לשתות 
או לאכול חלבי, ואין צריך להמתין אחריו שש שעות כי 

אין דינו כבשר ממש.

ויש להדגיש כאן שלשיטת מרן השלחן ערוך אין הפלפל 
נחשב לחזקת בשרי אלא כאשר הסכין היה “בן יומו” 
דהיינו שבאותו היום חתכו בו בשר רותח בכלי ראשון, 
אבל אם הסכין אינו בן יומו שעבר 24 שעות מהפעם 
האחרונה שחתכו בו בשר, הפלפל נחשב לפרווה גמור 
ומותר לאוכלו עם חלבי. אמנם האשכנזים מחמירים 
כדעת הרמ”א שם בשלחן ערוך שגם אם הפלפל נחתך 
בסכין שאינו בן יומו אסור לאכול פלפל זה עם חלבי.
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פנינים חסידות ברסלב מוסר הפרשה
חידושים לפרשת שבוע

“ועתה אל תעצבו”

במשפטים הראשונים לאחר שיוסף מתוודע לאחיו 
ומנסה להדריך אותם לצאת מהעלם העמוק שעלול 
להתפתח למשבר חמור. ונראה שגם יוסף עצמו השתמש 
בהדרכות אלו כדי לעבור את כל מה שעבר עליו. וגם 
אנחנו כל אחד ואחד במה שעובר עליו בגשמיות וברוחנית 
צריכים מאד את הדרכות האלו כמו שננסה להתבונן 
בס”ד. דבר ראשון שאומר יוסף: “ועתה אל תעצבו ואל 
ייחר בעיניכם כי מכרתם הנה”. ואומר רבי נחמן מברסלב 
)ליקוטי תניינא מ”ח(: “ודע שתכף כשהאדם רוצה לכנוס 
בעבודתו יתברך אזי תכף היא עבירה גדולה כשיש לו 
עצבות חס ושלום, כי עצבות היא סטרא אחרא והשם 

יתברך שונא אותה”.

זאת אומרת מיד כשיוסף משוכנע שהאחים מתחרטים 
ורוצים לעשות תשובה על מכירתו, הוא מתגלה אליהם 
ומזהיר אותם להתחזק בשמחה, ושוב חוזר יוסף ואומר 
:”אל תרגזו בדרך” בדרך התשובה שהיא הדרך של 
האחים לארץ ישראל אסור להיות ברוגז בכעס ובעצבות, 
ח”ו. וכן כותב מורינו ורבינו בספרו גן האמונה כותב 
“אדם הרוצה לתקן את עצמו צריך לפני הכל להחדיר 
ללבו היטב את הידיעה שתשובה אפשר לעשות רק 

על ידי שמחה”.

השלב השני הוא התחזקות באמונה כמו שמסביר 
הרב שהשמחה לא יכולה להחזיק מעמד בלי אמונה, 
זאת אומרת שהכל מהשם והכל לטובה וכן אומר יוסף 

לאחיו: “ועתה לא אתם מכרתם אותי הנה כי האלוהי-ם” 
וכן “וישלחני אלוהי-ם לפניכם לשום לכם שארית בארץ 
ולהחיות לכם לפליטה גדולה” זאת אומרת אפילו עבירות 
שאדם עשה בעצמו אסור לו להאשים את עצמו ולרדוף 
את עצמו אלא להאמין שגם זה מאת השם כדי שיתחזק 
מחדש באמונה ובתשובה וכמו שרביז”ל העיד על עצמו 
ואמר “כמו שאתם רואים אותי גם אילו הייתי עובר על 
העבירה החמורה ביותר ח”ו לא הייתי נופל בדעתי 
כלל והייתי איש כשר כמקודם ורק אח”כ הייתי עושה 
תשובה. ומבואר בספר בגן האמונה :”נמצא שהשמחה 
היא הכרחית לתשובה של האדם ולמשפט שעושה וכל 
זמן שאינו בשמחה אסור להתחיל לשפוט את עצמו”, וכך 
כותב מפורש רבי שלמה הכהן מרדומסק בספרו תפארת 
שלמה לפרש את הפסוק: “ועתה אל תעצבו וגו’.” הנה 
“ועתה” הוא לשון תשובה, לכן אמר אעפ”י שאתם צריכין 
לשוב בתשובה על המעשה הזה אשר עשיתם. אך אל 
תעצבו לא בעצבות הוא דרכי התשובה כי התשובה 
היא מצות עשה מן התורה וצריך לעשותה בשמחה 
כמו שכתוב )תהילים ק( “עבדו את ה’ בשמחה.” ולכך 
“ועתה” הוא לשון תשובה כי הבעל תשובה צריך לומר 
מעתה הנני שב הנני חוזר בתשובה ולא אשוב לכסלה 
עוד רק עתה אהיה ברוך ה’ מהיום והלאה. וזה הניסיון 
הגדול ביותר בדרך זה של התשובה שאנשים מאבדים 
תקוה מאבדים חיות בעבודת השי”ת כביכול מתוך זה 
שהם לא ראויים לחזור בתשובה וכדומה, אך הם לא 
מבינים שזהו שורש האפקורסות הגדולה ביותר, שעל 
זה התנבאו כל החכמים והצדיקים שבדורות הקודמים.

וכיו”ב ג”כ באור החיים הקדוש )שמות ג’ ח’(, שלעתיד 
יתנסו ישראל בשער החמישים של הטומאה, ומבואר 
בספרים דהוא נסיון האפיקורסות, וכפי שאומר הגר’’י 
לוינשטיין זצ’’ל בשם ה’’חפץ חיים’’, שזו עיקר משמעות 
מלחמת גוג ומגוג, ובא חבקוק והעמיד את כל התורה 
באחרית הימים על יסוד אחד והוא נסיון האמונה, וכנאמר: 

‘’וצדיק באמונתו יחיה’’.

הָיוּ אוֹמְרִים חֲסִידֵי בְּרֶסְלֶב: הַסִּימָן הָרִאשׁוֹן לְהַבְחִין 
בְּאָדָם אִם מִתְכַּוֵּן הוּא לְהִתְקָרֵב לַה' יִתְבָּרַךְ בֶּאֱמֶת 
הוּא בָּזֶה שֶׁאֵינוֹ מְחַפֵּשׂ שׁוּם חִסָּרוֹן עַל שׁוּם אָדָם 
מִיִּשְׂרָאֵל וְאֵינוֹ מְדַבֵּר עַל שׁוּם בַּר יִשְׂרָאֵל חָלִילָה, 
וְאַף כְּשֶׁרוֹאֶה שׁוּם חִסָּרוֹן בַּחֲבֵרוֹ לֹא יִשְׁתַּעֲשֵׁעַ בּוֹ 
אַף בֵּינוֹ לְבֵין עַצְמוֹ וְכָל שֶׁכֵּן לִפְנֵי אַחֵרִים, לְהַפְחִית 
בִּכְבוֹדוֹ כְּדֵי שֶׁיִּתְעַלֶּה הוּא בָּזֶה חָלִילָה, כִּי אִם מִתְכַּוֵּן 
בֶּאֱמֶת לְהִתְקָרֵב לַה' יִתְבָּרַךְ יוֹדֵעַ בֶּאֱמֶת הֵיכָן 
מְקוֹמוֹ הוּא, וּמֵבִין לְנָכוֹן מַאֲמָרָם זַ"ל 'קְשֹׁט עַצְמְךָ 

תְּחִלָּה'. )שיש"ק ה – תלח(

רַבִּים רַבִּים מֵחֲסִידֵי בְּרֶסְלֶב הָיוּ שֶׁנָּהֲגוּ לִטְעֹם 
בַּבֹּקֶר אַחַר הַתְּפִלָּה בֵּין תְּפִלִּין דְּרַשִׁ"י לִתְפִלִּין 
דְּרַבֵּנוּ תַּם מְעַט מְזוֹנוֹת וְכַדּוֹמֶה, וְאַחַר כָּךְ נִשְׁאֲרוּ 
כַּמָּה שָׁעוֹת אֲרֻכּוֹת בְּבֵית הַמִּדְרָשׁ לַעֲסֹק בְּתוֹרָה 
וַעֲבוֹדָה, מְעֻטָּרִים עִם הַתְּפִלִּין דְּרַבֵּנוּ תָּם, אַשְׁרֵי 

לָהֶם. )שם ה – תנג(.
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ולא רק תפילות אקראיות ומקוצרות פה ושם, 
אלא זמן רציני, קבוע, ארוך, שבו אתה יכול להאריך 
ולפרט ולהתחנן, זמן ארוך של עבודה שבו הדברים 
חודרים ללב שלך ופועלים, כי כל המאריך בתפילתו 

אין תפילתו חוזרת ריקם.

הפתרון הקל ביותר

עכשיו נחזור למשל של הצ'ק. תחשוב שאתה 
מתעורר בוקר אחד ומקבל טלפון ממנהל הבנק שיש 
לך מינוס של ארבעה מיליון שקל. כל מה שתעבוד 
ותרוויח זה אפילו לא מכסה את הריביות החודשיות 
של המינוס הזה. ועל הלוואה במצב שלך אתה יכול 

רק לחלום.

אבל מנהל הבנק אומר לך "שמע נא לקוח יקר, אני 
מבין שאתה לא יכול לפרוע את החוב גם אם תחיה 
אלף שנה, לכן אני מציע לך שתקבל על עצמך קבלה 
חזקה להתפלל חצי שעה ביום על כל הלקוחות של 
הבנק שייצאו מהמינוס, ואני מוחק לך את החוב..."

מה תגיד? שזה קשה מידי? שאין לך זמן? שאתה 
מעדיף לעבוד מצאת החמה ועד צאת הנשמה ולראות 
איך כל פרוטה שאתה מרוויח רק נבלעת לתוך חור 

שחור שהולך וגדל הולך ותופח ויוצא משליטה?

אם אתם יודעים את התשובה לשאלה הזאת, 
אתם בוודאי מבינים איך גם אתם יכולים לקבל על 
עצמכם באמת את מצוות עשה של ואהבת לרעך 

כמוך... תתחילו להתפלל!

ואני מזמין אתכם יהודים יקרים, כל מי שזוכה להיות 
חכם ובעל לב טוב ועם רצון מינימלי לעשות משהו 
טוב ואמתי בשביל עצמו ובשביל עם ישראל, משהו 
אמיתי בשביל ה' – לקבל על עצמכם בקבלה חזקה, 
לא בלי נדר, ולא אולי, ולא כשיהיה לי זמן, אלא 
בקבלה שאת זה אתם עושים לפני הכול: להתפלל 
על עם ישראל חצי שעה בכל יום שכל עם ישראל 
תהיה להם אהבת ישראל שכולם יעשו את החצי 

שעה הזאת.

אנוכי אערבנו

יהודה קיבל על עצמו ערבות עבור בנימין. הוא 
הבין מה שהוא אומר. הוא היה מודע למשמעות 
העמוקה של הערבות. ערבות זה אומר מסירות 
נפש בכל מחיר. זה אומר שאין שום אפשרות שהוא 
חוזר הביתה בלי אחיו הקטן. רק זה שכנע את יעקב 

אבינו לסמוך עליו.

גם אנחנו ערבים על כל יהודי ומחויבים במצוות 
"ואהבת לרעך כמוך", וזה אומר שאנחנו צריכים 
לעשות הכול כדי לפנות מזמנינו לפחות חצי שעה 
בכל יום ולהתפלל שכל עם ישראל יזכו לאהבת 
ישראל כדי שנזכה גם אנחנו בתוכם לאהוב כל יהודי 
באמת כמו שאנחנו מצֻווים, וזה מה שיביא אותנו 
לקיום כל התורה כולה וזה מה שיקרב את הגאולה 

השלימה בקרוב ברחמים.

בברכת שבת שלום ומבורך

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

תפילין בהזמנת אליהו הנביא

הדקות חלפו ורבי משה סיים את מלאכת 
הקודש. בפנים מאירות הרים את ראשו 

לעבר רבי דוד ונתן לו שלום. "מה 
שמכם?" שאל רבי משה.

"צפרא טבא".

דממה מוחלטת. שום תגובה לא הגיעה מהצדיק שרכן 
על גבי השולחן ושרטט אותיות סת"ם בכתב פנינים 

מרהיב עין ביופיו.

הרה"ק רבי דוד מלעלוב עמד בצד וחיכה. לפני מספר 
ימים ניגש אל רבו, הרה"ק רבי יעקב יצחק מלובלין - 
'החוזה' הקדוש, וסיפר שהתגלה ספק בכשרות התפילין 
שלו. רצונו לדעת אצל מי כדאי לרכוש תפילין חדשות.

"סע לפשעווארסק", ענה ה'חוזה' לרבי דוד מלעלוב, 
"שם יושב יהודי בשם רבי משה, סופר מומחה. אצלו 

תזמין".

כעת עמד רבי דוד בחדר הקטן בפשעווארסק, חיכה 
שרבי משה ישיב לברכת השלום שלו, אך הדממה לא 
הופרה. רבי משה ישב וכתב בריכוז מופלא, בכוונות 
טמירות ונעלות, והתעלם מנוכחותו של האורח בחדר.

הדקות חלפו ורבי משה סיים את מלאכת הקודש. 
בפנים מאירות הרים את ראשו לעבר רבי דוד ונתן לו 

שלום. "מה שמכם?" שאל רבי משה.

"דוד", באה התשובה.

"ומהיכן אתם?" שאל בעל ה'אור פני משה'.

"מלעלוב", ענה רבי דוד.

"אם כן", קם רבי משה ממקומו וניגש אל ארגז בצד 
החדר, "הרי שעבורכם ציווה עלי אליהו הנביא ז"ל לכתוב 
תפילין"... באומרו זאת הוציא רבי משה מן הארגז שני 

זוגות תפילין ומסרם לרבי דוד מלעלוב.

על נייר העטיפה שבו היו מונחות התפילין, נכתב: 
"נכתב לשם רבי דוד מלעלוב".

אם תתמהו מפני מה צריכים להדגיש על הנייר לשם מי 
נכתבו התפילין, והרי אין זו קדושת ספר תורה שצריכים 
לכתוב דווקא 'לשמה', ותפילין שנכתבו עבור יהודי אחד 
כשרים גם עבור יהודי אחר - צודקים הנכם. הסכיתו אפוא 
להסברו המופלא של הרה"ק רבי אורי מסטרעליסק:

רבי משה מפשעווראסק, בעל 'אור פני משה' )יב בטבת 
יום פטירתו(, היה מגדולי הצדיקים בדורו והתמחה ביותר 

במלאכת 
של  ת הקודש  ב י ת כ

ידו המופלא, סת"ם. לבד מכתב 
ונות  בכו היה  ועשה בקי  הקדושות 

את מלאכתו בטהרה מופלגת שאין כמותה. רבים מצדיקי 
דורו חשקו להתעטר בתפילין מכתב ידו של הרה"ק 
מפשעווארסק, אולם המלאכה הייתה כרוכה ביגיעה 

רבה ולא כולם זכו בה.

השרף הקדוש רבי אורי מסטרעליסק גילה שה'אור 
פני משה' אינו כותב סתם תפילין ומזוזות ומוכר, אלא 
כותב אותן לפי שורש נשמתו של מי שעתיד להשתמש 
בהן, לפיכך על כל תפילין צוין לשם מי נכתבו ומי יזכה 

להתעטר בהן...

ומעשה ששלח הרה"ק רבי ברוך ממעז'בוז' את תלמידו 
אל ה'אור פני משה' בבקשה שיכתוב עבורו מזוזה. ניצל 
התלמיד את ההזדמנות וחילה את פני רבי משה שיכתוב 
שתי מזוזות: האחת עבור רבו הקדוש ממעז'בוז' ואחת 

עבור התלמיד עצמו.

בעת מסירת המזוזות שם ה'אור פני משה' בידי 
התלמיד מזוזה אחת ואמר: "זו עבור רבך". לאחר מכן 

נתן לו מזוזה נוספת ואמר: "וזו, עבורך".

כאשר הגיע התלמיד בחזרה אל הרבי ר' ברוך ומסר 
לו את המזוזה, שאל רבי ברוך את התלמיד: "האם 
אמרת לרבי משה שהמזוזה מיועדת עבורי?" השיב 

התלמיד בחיוב.

התהלך רבי ברוך בחדרו אנה ואנה, ולאחר מכן ניגש 
ובירר אצל התלמיד שנית האם אכן הדגיש לפני הרה"ק 

מפשעווארסק עבור מי מיועדת המזוזה.

שוב ענה התלמיד בחיוב, אלא שעתה סיפר שאף 
עבור עצמו הזמין מזוזה, שמא ירצה הרבי לראות אותה.

אך קיבל רבי ברוך לידו את המזוזה השנייה, אורו 
פניו וקרא בשמחה: "אכן, זו המזוזה שנכתבה עבורי"...
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הרה"ק ר' מרדכי יוסף נולד בטומשוב בשנת תקס"א 
לאביו רבי יעקב ליינר, שהיה מתלמידי החוזה מלובלין, 
ומיוחס עד לרש"י. היה תלמידו של רבי שמחה בונים 
מפשיסחא. נכדו, רבי גרשון חנוך הניך זי"ע )האדמו"ר 
מראדזי'ן, מחדש התכלת( העיד על סבו: הוא היה אחד 
המיוחד שבחדרו של רבו אשר עשה כרשב"י ועלתה 
בידו. עזב כל ענייני עולם הזה ומכר ביתו נחלת אבותיו 
וכל כלי תשמישו הנשארים לו מאביו וכתת רגליו ללמוד 
תורה וכלכל עצמו בלחם צר, ולא מנע עצמו מבית 
מדרשו של רבו תשע שנים רצופות. רק על שבועות 
אחדים בשנה נסע לביתו. ואף כי היה גבר חלש, תש 
הכח וידוע חולי, לא הביט כלום לטובת גופו וסבל צער 
קור וחום, ואף כי מתולדתו היה ענוג מאוד. אחר פטירת 
רבי שמחה בונים מפשיסחא בשנת תקפ"ז הצטרף 
לקבוצת החסידים שקיבלו עליהם את הנהגתו של 
רבי מנחם מנדל מקוצק אותו הכיר כבר מילדותו בעיר 
טומשוב. עקב רבים ששחרו לפתחו עבר רבי מרדכי 
יוסף לעיר טומשוב ומאוחר יותר באיזביצא שליד לובלין. 
רבי מרדכי יוסף עצמו לא כתב את דברי תורתו, אולם 
לאחר פטירתו ליקט נכדו, האדמו"ר ר' גרשון חנוך הניך 
ליינר, חלק מדברי התורה והוציא אותם בספר "מי 
השילוח" בשנת תר"כ, כשש שנים לאחר פטירתו. שם 
הספר הוא על פי דברי רבו של רבי מרדכי יוסף, רבי 
שמחה בונים מפשיסחה שאמר עליו שתורתו היא "כמי-

השילוח ההולכים לאט לאט אבל חופרים עמוק עמוק". 
בנוסף לכך ראשי התיבות של שמו יוצרים את המילה 
"מי". תלמידו היה רבי צדוק הכהן מלובלין -שהתייחס 
בהערצה לרבו. במקום אחד אף כתב "וקבלתי ממי 

שנגלה לו מסוד ה' ליראיו". רבי צדוק חיפש הרבה אחרי 
רב עד שהגיע אל הצדיק הקדוש רבי מרדכי יוסף ליינר 
מאיזביצא-ראדזין, מחבר הספר "מי השילוח". בהיותו 
באיזביצא חלם חלום שבעקבותיו החל לקנות את 
דרכו בחסידות והפך לחסיד מובהק לרבי מאיזביצא.

ההתקשרות לרבי מאיזביצא חוללה שינוי עמוק בחייו 
של רבי צדוק, הן בלימוד והן בעבודת המידות. אז גם 
קיבל על עצמו הנהגות חסידיות, והחל לאכול סעודה 
רק כאשר נחשבה לסעודת מצווה, ולכן בכל יום היה 
מסיים מסכת אחת מן התלמוד-בבלי, ועל סיומה היה 
סועד ארוחה אחת, ובשבת היה מסיים שתי מסכתות: 
שבת ועירובין. כאשר שמע רבו שהוא אוכל רק סעודה 
אחת ביום, גזר עליו לאכול עוד סעודה אחת לפחות 
בכל יום, בעקבות כך החל לאכול שתי סעודות ביום 
ואמר ששתיהן סעודות מצווה – האחת על סיום מסכת 
והשנייה על שמיעה לדברי חכמים. רק שבע שנים זכה 
להיות קשור לרבו, שנפטר בשנת ה'תרי"ד, אולם מאותם 

שבע שנים לקח הדרכות לכל חייו.

לאחר פטירת האדמו"ר מאיזביצא נתפלגו חסידיו – 
חלקם הכתירו לאדמו"ר את בנו, ה'בית יעקב', ואחרים 
וביניהם רבי צדוק הכהן, נטו אחר גדול תלמידיו, הצדיק 
רבי יהודה לייב איגר, שכונה רבי לייבל'ה והפך בהמשך 
למייסד חסידות לובלין. כשהתלבט רבי לייבל'ה האם 
לקבל על עצמו את האדמורו"ת, נתן לו רבי צדוק 'פדיון 
נפש', כדרך שנותן חסיד לרבו, ובזה הכתירו לאדמו"ר.

הרה"ק מאיזביצא נפטר בז' בטבת תרי"ד לאחר 13 
שנות הנהגה זכותו יגן עלינו אמן.

לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

רבי מרדכי יוסף 
מאיזביצה זי"ע
ז' טבת

מרפא לנפש
מאת הרב שלום ארוש שליט"א

יש לו סיפוק וטוב לו
חז"ל דורשים את הפסוקים )במדבר כא(: "על כן יאמרו 
המושלים בואו חשבון תיבנה ותיכונן עיר סיחון. כי אש יצאה 
מחשבון להבה מקריית סיחון" וגו' אמר רב שמואל בר נחמן אמר 
רבי יוחנן: מהו שכתוב "על כן יאמרו המושלים בואו חשבון"? 
המושלים - אלו הם הצדיקים המושלים ביצרם, שעיקר עצתם 
היא: "בואו חשבון!" בואו נחשב חשבונו של עולם: הפסד מצווה 

נגד שכרה, ושכר עבירה כנגד הפסדה.

הגמרא מלמדת אותנו, שמי שרוצה להיות מהמושלים ביצרם, 
צריך פשוט לעשות חשבון: מה הוא הפסיד בעולם הזה כשעשה 
מצווה? וכן מה כבר הרווח וההנאה שהיו לו מן העבירה כנגד 
ההפסד הנורא שנהיה לו אחרי כן! כל מי שיעשה חשבון כזה, 
מובטח לו שהוא יראה מיד שבעשיית המצווה הוא רק מרוויח. 
כי כבר בעולם הזה - יש לו סיפוק וטוב לו על הנשמה; וכל 
שכן בעולם הבא, שאז יראה את האור הגדול של כל מצווה 
ומצווה, ולמה זכה על ידי מעשה פשוט שעשה. כי מה תאמר? 
שהוא הפסיד את תאוות והנאות העולם הזה בשביל המצוה? 
כל אחד יודע, שכל תאוות העולם הזה אינן כלום, והאדם יודע 

היטב את הריקנות שמרגיש אחרי שרדף אחר העולם הזה.

ועל זה אמר רבינו משל, שהיצר הרע דומה לאחד שרץ בשוק 
כשידו קמוצה, וכאילו מחזיק בה איזה אוצר, וכולם רצים אחריו 

ורוצים לקבל את מה שמחזיק בידו, ובסוף, אחרי שבזבזו את 
כל היום ברדיפה אחריו, הוא פותח את ידו ומראה לכולם שלא 
החזיק בידו כלום, והוא רק תעתע בהם ושרף את זמנם, ויוצא 
שאדם שוויתר על איזו תאווה בשביל לעשות מצווה, הוא לא 
הפסיד כלום, אלא רק הרוויח. ועתה יש לנו כבר חצי מהחשבון: 
הפסד מצווה - כלום. אין שום הפסד מעשיית מצווה! ועדיין יש 
לנו את החצי השני של החשבון: שכר המצווה, שהרי נאמר: 
הפסד מצווה כנגד שכרה, ושכרה של מצווה אין לו שיעור, 
ולא רק בעולם הבא, אלא כבר בעולם הזה, האדם רואה את 

החיים הטובים שיש לו בזכות המצוות.

המשך החשבון הוא: שכר עבירה כנגד הפסדה. כל אדם 
שיעשה חשבון, מה הוא למעשה הרוויח בעבירה שעשה, יראה 
בברור שהוא לא הרוויח כלום. כי כאמור, מעשיית עבירה לא 
נשאר לו שום דבר ביד. האדם רק מספק את הדמיון שלו, 
ובפועל נשאר ריק מכול וכול. והמשך החשבון: כנגד הפסדה 
- איזה הפסד עצום! לא רק בעולם הבא, שבו יצטרך לתת 
דין עליה ולהיענש, אלא כבר בעולם הזה הוא מאבד את כל 

הנועם והתענוג של הקשר עם ה'. 

ויוצא לנו מכאן כלל: קרוב לחשבון נפש - קרוב לה'. רחוק 
מחשבון נפש - רחוק מה'. 

התבודדות
ומעלת התפילה

הספר של
הרב שלום ארוש

 052-2240696
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רשמים ממעמד הפרנסה

בסיעתא דשמיא ביום רביעי כ כסלו, 
אל מול הכותל המערבי התקיים מעמד 
פתיחת הפרנסה, מעמד רב רושם שכולו 
מסוגל לפתיחת הפרנסה. 

המעמד התקיים בראשות מו"ר ראש 
המוסדות הרה"צ שלום ארוש שליטא 
ובהשתתפות 70 גיבורי כח עושי דברו 
אשר לקחו על עצמם עזרה וסיוע 
למוסדותינו הקדושים. 

במהלך הערב התקיימו תפילות מרגשות 
וסגולות מיוחדות לפתיחת השפע 
והפרנסה. כמו כן נהנו המשתתפים 
מסעודת שף מפוארת מאוד ומשי 
יוקרתי מבית חברת הצורפים. 

את הערב ליוה זמר ששימח את 
הנוכחים ויחד פצחו בשירה וריקודים עד 
 לב השמים, וכל זאת ממש 
מול הכותל המערבי.

הערב התקיים לבקשת מס' משתתפים 
שלקחו חלק בערב דומה בשנה קודמת 
וראו ישועות מעל הטבע, ואשר העידו 
עליהם כי לאחר שהשתתפו במעמד 
פתיחת הפרנסה בשנה הקודמת , אכן 
זכו וראו ישועות גדולות ונפתחו להם 
שערי הפרנסה. 

 נשמח לראותכם 
בשנה הבאה בירושלים הבנויה... 

 בברכה לפרנסה טובה וברוכה 
לכל בית ישראל



ואת צנועים חכמה
ההפטרה עוסקת בתחילת מלכות דוד על שבט יהודה. אומר הבן 
יהוידע שדוד זכה למלוכה בזכות צניעות שהייתה בו. ועוד כתוב 
בגמרא על שאול שבזכות הצניעות שהייתה בו שלא גילה שנמשח 

למלך זכה ויצאה ממנו אסתר.

הצניעות בדברי רבותינו אינה עוסקת רק בלבוש, כמו השימוש 
הנפוץ בימינו למילה צניעות; אלא במובן הרחב שלה שצניעות פירושה 

פרושה כיסוי והסתרה ההפך מגילוי.

מכאן שצריך האדם להיזהר מלפרסם ברבים את מעשיו הטובים כי 
גם להצניע את מעשיו זה סניף ממידת הצניעות. ויש לדעת שהכוח 
של המצווה לשמור ולהגן על האדם מכל מיני פגעים מותנה בכך 
שהאדם שומר את המצווה בינו לבין קונו. כמו שדורשים על הפסוק 
“הצנע לכת עם אלוקיך” כלומר מה שאתה עושה בהצנע זה נשאר 
עם אלוקיך, דהיינו שהשכר עבור המצווה נשאר שלם, מה שאין כן 

כאשר המצווה מתפרסמת אז יורד מהערך שלה בשמים.

המילה “מצווה” היא מלשון ציווי, וצריך להתבונן מי ציווה אותנו, 
הלא הוא ה’ יתברך. ואם כך, ממילא אנו צריכים לקיים את המצוות 

לכבודו יתברך ולא לחפש לקבל כבוד תמורתן.

ונמחיש זאת במשל על ברון נדיב לב שהרבה לפזר צדקות לעיירות 
רבות ולשם כך העסיק שליחים. אחד מהשליחים העביר סכום הגון 
בכל חודש לעניי עירו ולא סיפר שהצדקה נשלחה מהברון. כולם 
חלקו לשליח כבוד גדול בחשבם שהוא הנדיב בעצמו. יום אחד כאשר 
הברון התפנה מעיסוקיו, יצא לפגוש את העניים ולדרוש בשלומם 

וביקש מהשליחים שיתלוו אליו. כשהגיעו לאחת מהערים התרחש 
דבר מוזר כולם כיבדו את השליח בכבוד גדול ולא התייחסו כלל 
לברון. השליח התמלא בושה גדולה ביודעו כי כל הכבוד מגיע לברון.

ומזה נלמד שכאשר אדם מתפאר במעשיו הוא נופל ‘לכוחי ועוצם 
ידי’ ואינו מבין שכל מעשיו, כישרונותיו והצלחותיו של האדם הם בחסד 

ה’ כמו שכתוב “כי הוא הנותן לך כח לעשות חיל”.

ועוד מובא בעניין הצניעות שמעידה על חכמה כמו שמפרש רבינו 
יונה את הפסוק במשלי “בא זדון, ויבוא קלון ואת צנועים חכמה”: 
מיד שבא איש הזדון בא הקלון, וזאת משום שאינו יכול להתאפק 
ומיד מבייש את חברו. לא כן הצנועים היודעים לשים לפיהם מחסום 
וזה מביאם לידי חכמה, כמו שכתוב “גם אוויל מחריש חכם ייחשב”.

ומפרש בעל התוכחות מוסר: כשבא איש הזדון מיד מתפרסם 
קלונו, ‘ואת צנועים חכמה’ הצנועים מצניעים מעשיהם הטובים שלא 

לגלותם ברבים.

ומעשה ברבי שלמה לוריא ‘מהרש”ל’ שמתחת ביתו התגורר הירקן 
רבי אברהם שלא דיבר עם אף אחד אלא בדברי חולין ועשה עצמו 
עם הארץ, לילה אחד שמע הרש”ל את שכנו מפלפל בסוגיה גדולה 
והתפלא מאוד. לאחר זמן מה התקשה הרש”ל בלימודו והלך לשאול 
את שכנו שכמובן ניסה להתחמק. רק לאחר הפצרות רבות נענה 
לבקשתו וביקש שלא יגלה לאף אחד את סודו. ולאחר פטירת הרש”ל 
מצאו בצוואתו שביקש שימנו את ר’ אברהם אחריו שאין חכם כמותו 

“ואת צנועים חכמה”.

ביננו
מבחוץ להשיב אל הלב

הרב דוד נאור
מהמרצים הבכירים
של "חוט של חסד"
052-7631208
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רוצה לזכות בפרס? שלח לנו סיפור תודה
בעל תוכן ייחודי ותזכה בפרס ללא הגרלה
al5308000@gmail.com | 02-5812252

ילדים מספרים

תודה
ילדון חידודון

al5308000@gmail.com | 02-5812252

על אב ובן נאמר שנותרו לבדם, מי הם?

תשובות פרשת וישלח: המילה וישלח יש בתוכה 
את שלושת המילים: שי, שיח, חיל?

הזוכה: ש. חזן י-ם

al5308000@gmail.com :פתרונות יש לשלוח עד יום שני למייל
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

זוכה פרשת וישלח: ינון גבאי. י-ם 

מנוף ההצלה
שמי יוסף. רציתי לספר סיפור השגחה מופלג 
מאוד ולפרסם על חסדיו הגדולים שעושה עמנו 
הקב"ה ועל החסד הגדול במיוחד שנתן לנו את 
התודה שיכולה להציל חיים. אנחנו גרים בבניין 

מגורים גבוה במיוחד ואנחנו גרים בקומה 
גבוה עקב כך יש לנו מנוף בו אנו מעלים 

קניות וכד' לבית.

באחת הפעמים שאבי היה בבית 
על- מנת להעלות קניות  מהמנוף ואחי 

היה למטה בכדי לקשור את השקיות במנוף. 
תוך כדי שהוא קושר את השקיות איך שהוא 
נכרכה ידו בחוט המנוף ובין השקיות, אבי שלא 
הבחין בכך התחיל להרים את המנוף ואחי שידו 
הייתה קשורה בנוסף לשקיות אף הוא החל 
לעלות עם השקיות כלפי מעלה. המחזה היה 
מחריד, אחי שהמתרומם עם המנוף זעק לעזרה. 
אנחנו למטה רואים, צועקים לאבא ולא יכולים 
לעזור.  אך מיד שאבי שמע את הקריאות הוא 
עצר. אחי היה תלוי בין שמים לארץ, הוא כבר 
היה באוויר בגובה של קומה. ואז השתחררה 
ידו מהסיבוב במנוף והוא קפץ קומה שלימה...

אנחנו שראינו את המחזה המחריד הזה מהצד 
ולא היה ביכולתנו לעשות דבר חוץ מלזעוק 

לה' שאחי יצא ללא פגע.

תוך כדי כל התרחיש המוזר הזה, שהכל קורה 
בשניות ספורות אני אומר לאחי שעמד 
פתחנו  מיד  "התודה"!  רגע,  לצידי: 
ב"מזמור לתודה" ובתודה לה'. הודינו 
לה' על ששלח לנו את המנוף ושאחי 
תלוי כעת בדיוק עליו ותודה לך ה' שהוא 
נפל מקומה ראשונה ולא מקומה גבוהה ועוד...

די! כבר לא יכולנו יותר. ניגשנו לאחינו על 
מנת לבדוק את מצבו. לבנתיים אבא כבר ירד 
וניגש לבדוק את אחי. למרבה הפלא הגדול 
אחי לא קיבל אף מכה ולא שום נזק כלל. רק 
מעט קילופי עור מהחוט שהיה כרוך סביב ידו.

במוחש ממש ראינו עד כמה התודה חזקה 
ומסוגלת. לאחר מה שקרה ושעשינו חושבים 
הגענו למסקנה כי רק התודה וההודאה היא 

זו ששמרה והגנה עליו.

אמרתי תודה ואחי ניצל מהמנוף.
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נכשלתי, אני לא כישלון פרק ו'

הורים יקרים, עלינו להפנים שבדרך כלל הגורם 
העיקרי לכישלונות ילדים הוא "חוסר ביטחון"  דהיינו: 
סך התנסויות של חיי הילד לימדו אותו להעריך שהוא 
לא יכול או לא יודע להצליח ולכן הוא "כישלון". זה תובנה 
פנימית, שנבנתה במשך השנים תוך כדי חוסר הצלחה 
לאחר התנסות, ובנוסף הפידבק השלילי שהתקבל 
מהסביבה.  הפידבק השלילי ומשך זמן ההתנסות ללא 
הצלחה, גורם לילד להאמין שהוא כבר אינו יכול אי 
פעם להצליח. תחושה זו מועצמת במיוחד במידה וגם 
ההורים שותפים אליה. שהרי אם ההורים, שהם עיקר 
המשענת הנפשית של הילד- אינם סומכים עליו, גם 
הוא ילמד שלא לסמוך על עצמו ולקחת על עצמו את 
האחריות ללימודיו ולחייו. ולכן זהו מסר חשוב שאותו יש 
להעביר תמיד תמיד לילד- אנחנו בוטחים בך ומאמינים 

תמיד בהצלחתך.

בשלבי ההצלחה

נעשה קצת ריענון לתהליך: כאשר נצליח לעבור את 
המשוכה הראשונה )בפרק א'(: לא לקחת באופן אישי את 
כישלון הילד. נוכל לעבור דרך המשוכה השנייה )בפרק 
ב'(: להיות רגועים ולהתמודד עם הבעיה באובייקטיביות 
ולא "בטיוח" נגיע בע"ה לפרק ג': לאהוב את הילד, 
להאמין ביכולותיו ולשדר לו ביטחון והצלחה.  אך בכדי 
שנוכל באמת להצליח, עלינו לבדוק את הנושא הכי 
חשוב: האם התפללנו על הילד שתהיה לו הצלחה ולא 
יהיה ח"ו כישלון? האם הילד התפלל על עצמו וביקש 
מה' לעזור לו להצליח?!  נזכור תמיד את דברי רבי נתן 
מברסלב כפי שמו"ר הרב שלום ארוש שליט"א מדגיש 
תמיד: "כשיש בעיה או חיסרון, זה או בגלל שלא התפללנו 
בכלל או שלא התפללנו מספיק". ולכן נשקיע את מירב 
המאמצים ל"סור מרע" של הכישלון, ל"עשה טוב" של 
מוגנות, ביטחון, עידוד ואהבה ונתפלל על זה כל הזמן.

צריך דלי של התחזקות 

בואו נניח דברים על השולחן! נניח שיש לילד בעיה 
לימודית, חברתית, התנהגותית או כל בעיה אחרת. 
נחשוב, כאשר אנחנו ח"ו לא עוצרים את מרוץ החיים 
ולוקחים על עצמינו את הטיפול בצורה מקצועית לעזור 
לילד ולעבוד בצורה מודרכת כדי להחזיר אותו לתלם, 

האם בגישה שלנו אנחנו "עוזרים לו"? האם כשנוסיף 
לילד עוד בעיה, כמו "לרדת עליו" ולהאשים אותו במצב, 
נוכל לפתור את הבעיות הקודמות?! עלינו לדעת שבכדי 

לפתור בעיות: עלינו קודם למנוע את המשכן. 

"מתח שלילי" הוא בעיה, "גערות וצעקות" הם בעיה 
ובוודאי ש"השפלות וביזיונות" הם בעיה. לכן, חובה 
עלינו להוריד את המתח שנוצר לילד מהבעיה, למתן, 
להרגיע, לנסוך ביטחון, לתת תקווה, להאיר ולא להעיר, 
להוריד את רף הדרישות והציפיות שלנו, לעבוד במנות 
קטנות- ולהחמיא במנות גדולות. לחזק ולא להחליש, 
להיות כמו רבי נתן מברסלב, שאם היה בדורנו היה נחשב 
ל"גדול המחזקים" שאמר: "על כל כף של התעוררות 

צריך דלי של התחזקות".

פרופורציה

אבל הילד לא מבין מה שאנחנו מדברים איתו ואנחנו 
צריכים לפעמים "לעורר" אותו.  בסדר, אבל נעצור לרגע 
ונחשוב: "אנחנו מסוגלים לאהוב אותו עם הבעיה?! אנחנו 
באמת רוצים לעזור לו?! או שאנחנו מעדיפים- להתלונן 

או להטיח האשמות, כדי להרגיע את המצפון שלנו?!

דבר נוסף עלינו לזכור: במידה והבעיה היא לימודית, זה 
לא סוף העולם, כי הלימודים הם רק פן אחד בחיי הילד 
ואינם משקפים את כל מכלול אישיותו ויכולותיו, ובוודאי 
לא את הצלחתו העתידית.  לדוגמא ילד המתקשה 
לימודית ונניח שכרגע הנושא לא מטופל, מכל סיבה 
שלא תהיה, זה לא אומר שהילד צריך לקבל ביזיונות 
והשפלות. נכון הילד בינוני ולא בטוח שהוא יהיה "גאון 
הכיתה" אבל אם לא נהרוס לו את הדימוי העצמי, כאשר 
כן נטפל בבעייתו הוא לפחות יוכל לעזור לעצמו ולהאמין 

ביכולותיו. 

מה עושים "בכל מקרה"

טוב, נניח ואנחנו נמצאים בדרך הזו- נמנעים מלשגות, 
עושים טוב ומתפללים, אך על אף כל ההבטחות של 
הילד לרצות ולהצליח, המציאות מראה שיש לו עדיין 
הרבה כישלונות. כמובן, עלינו לברר מדוע הניסיונות 
של הילד להצליח לא צלחו בידו. ייתכן שיש לו קושי 
אובייקטיבי שאותו כדאי לברר יחד איתו, יכול להיות 
שלא תמיד הוא עשה את מה שהתחייב לקחת על 

עצמו או שאולי שכח ועשה לעצמו "הנחות". 

יש לשוחח על הנושאים ולהעלות דרכי התמודדות 
יחד, ולא לאפשר לילד לחשוב שהוא "כישלון" מעתה 
ועוד עולם.  אנחנו הורים אחראיים, לחייג היום למישהו 
שאנחנו סומכים עליו, נתייעץ, נבדוק את הבעיות מבחינה 
מקצועית, אבל תמיד תמיד נסביר לילד שקנה-המידה 
של ההצלחה שלו ושל הדרישה שלנו ממנו הוא: שהוא 
יעשה את מירב המאמצים שהוא יכול לעשות ולהשיג 

כרגע.

נאהב את הילד בכל מקרה ונעודד אותו בכל מקרה. 

כי אם בטעות לא נעודד אותו כשהוא לא מצליח, 
נגרום לו ח"ו לנזק שגם במה שהוא יוכל להצליח, גם 
שם הוא לא יצליח.  נתרגל לעודד את הילד על המאמץ 
ולא על ההישג. נחדיר בילד שהכי חשוב זה שהוא לא 
יתייאש ושתמיד הוא יתרגל לעשות מה שהוא כן יכול 
לעשות ומבחינתנו כשהוא עשה את מה שהוא יכול זוהי 
ההצלחה שלנו ושלו.  כי רק כשיהיה לילד את האיזון 
לדעת "לקבל ולאהוב את עצמו" בכל מקרה, גם אם הוא 
"בסוף הרשימה" זה ייתן לו את הכוח לנסות להתקדם 
תמיד כמה שהוא יכול גם אם זה יהיה רק מקום אחד 
קדימה, רק ככה הוא יצליח בע"ה להתקדם אל סף 

היכולת והגשמת הפוטנציאל של עצמו.

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

שוטר עוצר נהג שעבר בצומת באור אדום. "הצג 
בבקשה רישיון נהיגה", אומר השוטר. "אין לי", עונה 
הנהג. "הצג בבקשה רישיון רכב", אומר השוטר. "אין 
לי", עונה הנהג. "הצג בבקשה תעודת ביטוח", אומר 
השוטר. "אין לי", עונה הנהג. "הצג בבקשה תעודת 
זהות", אומר השוטר. "אין לי", עונה הנהג. "אם כך, 
אני נאלץ להזמין קצין שיעצור אותך".  כשמגיע 
הקצין הוא מבקש מהנהג את מסמכיו, והנהג מציג 
בפניו את המסמכים בזה אחר זה. "אם כך", שואל 
הקצין, "מדוע אמר לי השוטר שאין לך מסמכים?" 
"אני לא יודע", עונה הנהג. "בוודאי יאמר לך תכף 

שגם עברתי באור אדום !"

העלון מוקדש להצלחת
אייל בן ניצה 

פרנסה טובה וכל הישועות

להקדשת העלון: 02-5308000

בדיחות הדעת
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